

<p>Автор(ы) и название статьи</p> <p>Author(s) and title of the article</p>	<p>Аннотация</p>	<p>Abstract</p>	<p>Ключевые слова</p>	<p>Key words</p>
<p>Манько Н.В. Население Донбасса и Северо-Восточного Приазовья в неолитическую эпоху по данным антропологии: состояние проблемы</p> <p>Manko N.V. The population of Donbass and the North-Eastern Azov Region in the Neolithic Era according to anthropology data: the state of the problem</p>	<p>Статья посвящена антропологическому составу населения Донбасса и Северо-Восточного Приазовья в неолитическую эпоху, во время которой наблюдается переход к новым формам производящей экономики. Автор приводит имеющиеся на сегодняшний день данные из неолитических погребений на рассматриваемой территории, а также акцентирует внимание на неполноте имеющейся информации и делает вывод о необходимости дальнейших анализов антропологического материала и новых археологических исследованиях в регионе</p>	<p>The article is devoted to the anthropological composition of the population of Donbass and the North-Eastern Azov region in the Neolithic era, during which there is a transition to new forms of productive economy. The author cites the modern available data from Neolithic burials in the consideration territory, and also focuses on the incompleteness of the available information and concludes that further analyses of anthropological material and new archaeological research in the region are necessary.</p>	<p>Неолит, Донбасс, Северо-Восточное Приазовье, антропология, заболевания.</p>	<p>Neolithic Donbass; North-Eastern Azov region; anthropology; diseases.</p>
<p>Шульга Д.П., Ющенко Д.А. Историография и актуальные проблемы изучения Великого</p>	<p>Исследования, связанные с историей Великого Шелкового пути и межкультурной коммуникацией (прежде всего – между Дальним Востоком и Средиземноморским</p>	<p>Research papers related to the history of the Great Silk Road, intercultural communication (primarily between the Far East and the Mediterranean region)</p>	<p>Великий Шелковый путь, история исследования, межкультурная коммуникация,</p>	<p>The Great Silk Road, history of research, intercultural communication, China, Rome,</p>

<p>Шелкового пути</p> <p>Shulga D.P., Yushchenko D.A. Historiography and current problems of the study of the Great Silk Road</p>	<p>регионом) в настоящее время становятся всё более актуальными. В представленной работе авторы рассматривают основные труды по данной теме на европейских (английский, французский, немецкий) и азиатских (китайский, монгольский) языках. На основании этого делаются, в частности, выводы о наименее изученных вопросах в рамках вышеуказанной проблематики (сюда можно отнести «недооценённое» участие кочевников в становлении Великого Шелкового пути на раннем этапе его существования). Также констатируется существующая до сих пор разобщённость научных школ и некоторая однобокость их специализации. Особую актуальность придаёт статье анализ контактов Поднебесной с античным Средиземноморьем (Древняя Греция, эллинистические царства, Римская империя, Ромейская держава) в китайской исследовательской литературе, которая зачастую для российских учёных малодоступна из-за языкового барьера</p>	<p>are currently becoming more and more relevant. In the presented work, the authors considers the main works on this topic in European (English, French, German) and Asian (Chinese, Mongolian) languages. Based on this, in particular, conclusions are made about the least studied issues within the framework of the above issues (this includes the “underestimated” participation of nomads in the formation of the Great Silk Road at an early stage of its existence). It also states the still existing disunity of scientific schools and some one-sidedness of their specialization. Of particular relevance to the article is the analysis of contacts between the Middle Kingdom and the ancient Mediterranean (Ancient Greece, Hellenistic kingdoms, Roman Empire, Byzantine Empire) in Chinese research literature, which is often inaccessible to Russian scientists because of the language barrier.</p>	<p>Китай, Рим, Древняя Греция, Восточная Римская империя, историография</p>	<p>Ancient Greece, Eastern Roman Empire, historiography.</p>
<p>Разумный В.В., Гречихин К.А. Изучение социально-</p>	<p>В данной статье анализируются западные исследования, посвященные</p>	<p>This article analyzes Western studies on the development of the economy and</p>	<p>Историография, курдоведение, Ирак, Саддам</p>	<p>Historiography, kurdish studies, Iraq, Saddam Hussein,</p>

<p>экономического развития Ирака в период 1979 – 2003 гг. в западной историографии</p> <p>Razumny V.V., Grechikhin K.A. Study of the socio-economic development of Iraq in the period 1979 – 2003 in Western historiography</p>	<p>развитию экономики и социальных отношений в Ираке в период правления президента Саддама Хусейна. Основной акцент сделан на анализе британской и американской историографии, но также рассматриваются работы представителей других стран. Авторы стараются изучить наиболее информативные и достоверные труды, опубликованные с 1980-х годов до сегодняшних дней. В выводах определяются особенности рассматриваемых работ и сведение их по группам для дальнейшего использования в разработках исследования посвященного истории Ирака.</p>	<p>social relations in Iraq during the reign of Saddam Hussein. The main emphasis is placed on the analysis of English and American historiography, but the works of representatives of other countries are also considered. The authors try to select the most informative and reliable works published from the 1980s to the present day. The conclusions define the features of the works under consideration and their grouping for further use in the development of research on the history of Iraq.</p>	<p>Хусейн, санкции ООН.</p>	<p>UN sanctions.</p>
<p>Шабельников В.И. Создание и функционирование системы управления территориями в Донбассе (1919–1932 гг.)</p> <p>Shabelnikov V.I. Creation and functioning of the territory management system in the Donbass (1919 – 1932)</p>	<p>В статье анализируется процесс административно-территориального переустройства в Донбассе в 1919 – 1932 годах, формирование на его основе местных органов власти и подотчетных им структур управления, их участие в возрождении и развитии экономики и социальной сферы в 1919 – 1932 годах.</p>	<p>The article analyzes the process of administrative-territorial reorganization in the Donbass in 1919 – 1932, the formation on its basis of local authorities and management structures accountable to them, their participation in the revival and development of the economy and social sphere in 1919 – 1932.</p>	<p>Местные органы власти, управление, советы, кооперативы, эволюция, территория</p>	<p>Local authorities, management, councils, cooperatives, evolution, territory.</p>
<p>Пенькова А.О. Система подготовки иностранных студентов в</p>	<p>В статье рассматривается геополитическая обстановка, в которой существовал СССР в XX в.</p>	<p>The article examines the geopolitical environment in which the USSR existed in</p>	<p>Внешняя политика, «мягкая сила», СССР, США,</p>	<p>Foreign policy, "soft power," the USSR, the United States,</p>

<p>советских вузах как фактор внешней политики</p> <p>Penkova A.O. The system of training foreign students in Soviet universities as a factor in foreign policy</p>	<p>Важным оставалось воспитание иностранных студентов друзьями социализма, формирование лояльных элит, проводников просоветской ориентации. «Мягкая сила» СССР успешно защищала страну на протяжении многих лет благодаря своей инструментальной и идейно-политической базе</p>	<p>the twentieth century. The education of foreign students as friends of socialism, the formation of loyal elites, and the conductors of a pro-Soviet orientation remained important. "Soft power" of the USSR successfully defended the country for many years due to its instrumental and ideological-political base</p>	<p>иностранцы студенты.</p>	<p>foreign students.</p>
<p>Околотин В.С. Роль Государственного комитета обороны в восстановлении машиностроительных заводов Донбасса осенью 1943 года.</p> <p>Okolotin V.S. The role of the State Defense Committee in the restoration of machine-building plants in Donbass in the autumn of 1943</p>	<p>В статье исследуются действия Государственного комитета обороны по восстановлению осенью 1943 г. Ново-Краматорского машиностроительного завода им. Сталина и Старо-Краматорского машиностроительного завода им. Орджоникидзе. Статья подготовлена на основе документов Российского государственного архива социально-политической истории.</p>	<p>This article examines the actions of the State Defense Committee to restore the Kramatorsk metallurgical plants of Donbass in the autumn of 1943. It was prepared on the basis of materials from the Russian State Archive of Socio-Political History.</p>	<p>Государственный комитет обороны, постановление, Донбасс, заводы, восстановление, наркоматы</p>	<p>State Defense Committee, Donbass resolution, metallurgical plants, restoration, People's commissariats.</p>
<p>Старченко Н.Н. Продовольственное и промышленное снабжение в послевоенном Сталино (1943-1953 гг.)</p>	<p>В статье рассматривается ситуация, сложившаяся в 1943 – 1953 гг. с продовольственным и промышленным снабжением городского населения в послевоенном Сталино. Анализ структуры обеспечения населения</p>	<p>The article examines the situation that developed in 1943 – 1953 with the food and industrial supply of the urban population in the post-war Stalino. An analysis of the structure of providing the</p>	<p>Сталино, снабжение, потребление, горожане, торговля, гастроном, ассортимент.</p>	<p>Stalino, supply, consumption, townspeople, trade, deli, range</p>

<p>Starchenko N.N. Food and industrial supply in post-war Stalino (1943-1953).</p>	<p>города необходимыми продуктами питания и промышленными товарами позволил автору сделать вывод о неудовлетворительном уровне развития советской системы снабжения и потребления.</p>	<p>population of the city with the necessary food and industrial goods allowed the author to conclude that the level of development of the Soviet system of supply and consumption was unsatisfactory.</p>		
<p>Агапов В.Л. Весенняя 1991 г. забастовка в Донбассе: масштабы и экономические последствия Agapov V.L. Spring 1991 Strike in Donbass: scale and economic consequences.</p>	<p>Рассмотрены масштаб и экономические последствия весенней 1991 г. забастовки в Донбассе. Опираясь на статистические данные, автор показывает степень включенности в забастовку коллективов различных угольных объединений и шахт Донецкой и Луганской областей, промышленности, урон, нанесенный народному хозяйству вследствие остановки угледобычи.</p>	<p>The scale and economic consequences of the spring 1991 strike in Donbass are considered. Based on statistical data, the author shows the degree of involvement in the strike of collectives of various coal associations and mines of Donetsk and Luhansk regions, industries, the damage caused to the national economy as a result of stopping coal mining.</p>	<p>Донбасс, забастовка, горняк, экономический урон</p>	<p>Donbass, strike, miner, economic damage</p>
<p>Шепко Л.Г., Панасенко Д.А. Воинские награды в системе общественных ценностей римского общества. Shepko L.G., Panasenko D.A. Military awards in the system of public values of Roman society</p>	<p>В статье дана характеристика комплекса воинских наград, распространенных в древнеримском обществе. Показана взаимосвязь разных видов поощрения и системы гражданских ценностей в республиканский период Рима. Поощрительные знаки и награды имели как материальное, как и морально-этическое значение. С трансформацией римской политической системы от республики к империи награды и</p>	<p>The article describes the complex of military awards common in ancient Roman society and shows the interrelation between various types of encouragement and the system of civic values in the period of Roman Republic. Encouraging decorations and awards bore both material and moral significance. With the transformation of the Roman</p>	<p>Древний Рим, воинские награды, ценности, гражданская община</p>	<p>Ancient Rome, military awards, social values, civil community</p>

	пожалования перестают быть средством, поддерживающим нравственные идеалы и ценности римского гражданского общества.	political system from a republic to an empire, awards and bestowals cease to be a means of supporting the moral ideals and values of Roman civil society.		
<p>Носко К.Г. Салоны и придворные группы во Франции XVIII в.</p> <p>Nosko K.G. Salons and court groups in XVIII-th century France.</p>	В статье предпринята попытка показать связь салонов и придворных групп во Франции XVIII в. На примере салона маркизы дю Деффан и группы государственного секретаря по иностранным делам герцога де Шуазеля проанализированы мотивы, характер и механизмы взаимосвязи и взаимодействия. Отмечена роль хозяина (хозяйки) салона в сети придворной клиентелы.	The article attempts to show the relationship between salons and court groups in France in the XVIII-th century. On the example of the salon of the Marquise du Deffand and the group of the Secretary of State for Foreign Affairs, the Duke de Choiseul, the motives, nature and mechanisms of interconnection and interaction are analyzed. The role of the owner (mistress) of the salon in the network of the court clientele is noted.	Франция, салон, придворная группа, маркиза дю Деффан, Э.Ф. де Шуазель.	France, salon, court group, Marquise du Deffand, E.F. de Choiseul.
<p>Бредихин А.В., Приходько Д.С. Особенности возникновения «Имперской комиссии по военным захоронениям» в Великобритании (1917 – 1927 гг.).</p> <p>Bredikhin A.V., Prihodko D.S.</p>	Сегодня институт и традиции военных захоронений и мемориалов является одним из основных видов увековечивания и поддержке памяти о военных конфликтах, однако так было навсегда. Подобные традиции появились относительно недавно, и тут речь идет даже не о XVIII - XIX веках, а о более новом времени. Если раньше мемориальные мероприятия ограничивались	Today, the institution and tradition of war graves and memorials is one of the main types of perpetuating and supporting the memory of military conflicts, but this has always been the case. Such traditions appeared relatively recently, and here we are not even talking about the XVIII-th-XIX-th centuries, but	Великобритания, правительство, мемориалы, военные захоронения.	Great Britain, government, memorials, war graves

<p>Features of the Emergence of the "Imperial War Graves Commission" in Great Britain (1917 – 1927).</p>	<p>установлениями стел и памятных зданий, то с началом Первой мировой войны все кардинально поменялось. Сначала тысячи, а затем и миллионы погибших воинов на поле боя требовали решительных действий, потери и жестокость с которой велась войны полностью перевернуло представление о том, как необходимо заботится об увековечивании памяти в государстве. И одну из главных ролей в подобном процессе сыграла специальная комиссия создания при поддержке британского правительства, которая объединяла несколько частей империи.</p>	<p>about a newer time. If earlier memorial events were limited to the installation of steles and memorial buildings, then with the outbreak of the First World War, everything changed dramatically. First, thousands and then millions of dead soldiers on the battlefield demanded decisive action, the losses and cruelty with which the war was waged completely turned the idea of how to take care of perpetuating memory in the state And one of the main roles in such a process was played by a special commission of creation, with the support of the British government, which united several parts of the empire.</p>		
<p>Посредников Д.В. Украинская православная церковь в условиях проведения специальной военной операции РФ на Украине</p> <p>Posrednikov D.V. The Ukrainian Orthodox Church in the context of the special military operation of</p>	<p>В статье проанализирована реакция духовенства и верующих религиозных организаций Украины, позиционирующих себя как православные, на события, развернувшиеся с начала проведения спецоперации ВС России по демилитаризации и денацификации Украины. Пережив годы притеснений со стороны властей Украины, единство, а</p>	<p>The relevance of the problem is due to the fact that the Ukrainian Orthodox Church has always positioned itself as the only canonical church in Ukraine, which is in spiritual unity with the Moscow Patriarchate. Military trials became especially difficult for the church, whose clergy and believers found themselves on both sides of the</p>	<p>Конфессиональная политика, УПЦ, религия, ПЦУ, Украина.</p>	<p>Confessional policy, UOC, religion, OCU, Ukraine.</p>

<p>the Russian Federation in Ukraine.</p>	<p>возможно, само существование Украинской Православной Церкви в настоящем подверглось серьезному испытанию.</p>	<p>conflict. To terminate the activities of the UOC, the Ukrainian state has prepared a legal framework. The UOC has faced the most difficult challenge in its entire history, which, first of all, comes from within the church, from the clergy and believers: some require the UOC to unite with them against the “Nazis”, others to unite against the “aggressors”.</p>		
---	--	---	--	--